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ecologische- en sociale zin. Steden zijn vrijwel zonder uitzondering 
ontstaan aan het water, vanwege de handelsroutes, maar ook vanuit de 
verdediging tegen vijanden, vanuit de beschikbaarheid van drinkwater 
en eetbare vissen. De dreiging van hoog water werd altijd voor lief 
genomen. In de loop van de tijd zijn de voordelen ondergesneeuwd, de 
grachten gedempt, is er bijna geen vis meer en wordt water alleen nog 
beschouwd als een bedreiging en een last. Alleen kinderen zijn nog in 
staat het water speels te beleven, zo lijkt het.

Mondiaal milieuverhaal
Waar leidt dit alles toe? Tot de constatering dat de mens graag groen en 
water om zich heeft, dat water een randvoorwaarde is voor de aanwezig-
heid van groen, dat groen goed is voor het milieu, en dat groen het 
waterprobleem beheersbaar maakt vanwege de bufferende functie die 
het heeft.
Een andere constatering is dat steden een cruciale rol spelen in het 
mondiale milieuverhaal. Steden bepalen bovendien het welzijn van het 
gros van de mensheid anno nu. Ook, of misschien juist, in ontwikke-
lingslanden. Hoe kan het dan dat stedenbouwkundigen in hun plannen 
nog altijd niet of nauwelijks rekening houden met groen om of in de 
door hen ontworpen bouwwerken? Of, wanneer dat niet kan, óp hun 
bouwwerken. Waarom zijn eigenlijk niet alle stedelijke daken groen?
Natuurlijk, stedenbouwkundigen geven hun voorstellen vrijwel altijd het 
min of meer verplichte duurzame, milieuvriendelijke sausje mee. Maar 
zodra de kosten ook maar enigszins de begroting lijken te overschrijden, 
gaat hier als eerste een streep doorheen.

Zijn het écht de kosten? Nee, want architecten leven zich nog steeds uit 
met allerlei dure materialen, dus waarom zouden duurzame materialen 
daarom ook niet kunnen? Bovendien hoeft duurzaam groen helemaal 
niet duur te zijn, en kan het op termijn zelfs goedkoper uitpakken.
Is het de angst voor het onbekende? Nee, want er is inmiddels ervaring 
genoeg met groene daken. Dus gebrek aan kennis is er zeker niet.
Is het dan een gebrek aan respect voor de natuur? Feit is dat de mens-
heid de natuur vroeger veel meer vreesde dan nu, er zelfs bepaalde 
krachten aan toeschreef. Maar dat respect is feitelijk al aan het afnemen 
sinds Adam en Eva uit het Paradijs – toch de oertuin?! – werden 
verdreven. Bovendien, zo is inmiddels wel bewezen, is de stad als 
biotoop groter dan het platteland. Dat betekent dat er meer variëteiten 
bloemen, planten, bomen, dieren en wat al niet meer in de stad voor-
komen dan daarbuiten. De natuur past zich gemakkelijker aan de mens 
aan dan omgekeerd.
Wat is het dan wel? Het is zoals in de jaren twintig van de vorige eeuw 
met de opkomst van De Stijl. Toen sloegen architecten en kunstenaars 

de handen ineen om onder de noemer ‘licht, lucht en zon’ de architec-
tuur een nieuwe mens- en milieuvriendelijke impuls te geven. Daar 
moest de burger zelf toen overigens nog wel even aan wennen.
Nederland – en feitelijk de rest van de wereld – staat voor een zelfde 
ingrijpende verandering als toen. Met dít verschil dat nu de burger 
verder is dan de architect. Die burger heeft liever groen voor zijn deur 
dan een parkeerplaats. Stop die auto maar in een parkeergarage onder 
de grond, laat de wijkbewoners maar wandelen in het park daar bovenop, 
zorg voor een gezonde groene omgeving voor, op en desnoods in de 
gebouwen… men betaalt er graag voor.
Dat is een andere visie op wat de stad zou kunnen zijn. Het probleem is 
alleen dat deze visie nog niet is verheven tot schoonheidsideaal, zoals 
dat bij De Stijl in de jaren twintig wél het geval was. En dát is nu juist 
de taak voor architecten, designers, kunstenaars en wie al niet meer: de 
nieuwe groene stad al in de ontwerpfase een nieuw esthetisch uiterlijk 
geven. Dat is een heel andere opdracht dan pas achteraf pogen te 
voldoen aan de eisen van duurzaamheid. L
Met dank aan de inspirerende woorden van Helga Fassbinder (Universiteit 
Eindhoven) en Vincent Kuypers (Wageningen Universiteit/Alterra).
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In de rubriek ‘zwart ontmoet groen’ schrijft Leven 

op Daken over de ontmoeting in de praktijk tussen 

dakdekkers en degenen die de door hen voorbereide 

multifunctionele daken verder afwerken. Helaas 

verlopen lang niet alle projecten even soepel.

Koeien op het dak

Zo’n zeven jaar geleden breidde een groot 
ziekenhuis verder uit. Daarbij werd een 
gedeelte van het complex uitgevoerd met 
een daktuin. Niet groot maar wel apart. De 
opbouw bestond uit een betondak, een 
dampremmende (nood)laag van gebitumi-

neerd polyestermat, een isolatie van geëxtrudeerd polystyreen-
schuim en een toplaag van een EPDM-membraan. Een constructie, 
zo moet gezegd, die we tegenwoordig niet meer maken.
Bij het aanbrengen van de eerste laag volgde al direct een 
eerste verrassing. Deze laag kon wel worden aangebracht, maar 
diende rond een aantal steigers heen te worden gelegd die 
moesten blijven staan voor het afwerken van de gevels met 
tegels (!).
De tweede verrassing kwam toen de noodlaag uiteindelijk klaar 
was en de verdere opbouw snel gestart moest worden omdat het 

overal lekte. Over het gehele dakoppervlak waren echter elektra-
pijpjes over de dampremmende (nood)laag geplaatst (!). Die 
waren nodig voor de lichtspotjes in de betonvloer, zo werd 
gezegd, en dit kon niet anders omdat er geen plafond in de 
onderliggende centrale hal was voorzien.

Feit is dat de mens de natuur 
vroeger veel meer respecteerde 
dan nu

De derde verrassing kwam toen  
de werkzaamheden al een eind  
gevorderd waren
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Er zat niets anders op dan de dampremmende (nood)laag zo 
goed mogelijk aan te helen, de isolatieplaten uit te krozen voor 
deze leidingen en vervolgens de toplaag aan te brengen. Nadat 
alle details waren uitgevoerd kon de daktuin worden aangelegd, 
uit te voeren door een derde partij.
De derde verrassing kwam toen de werkzaamheden aan de 
daktuin al een eind gevorderd waren. Er zouden koeien op het 
dak worden geplaatst (!). Geen levende koeien maar rijdende 
kunstwerken in de vorm van koeien op een railsysteem. Het 
gehele kunstwerk werd aangelegd door een daarin gespeciali-
seerd bedrijf en direct geplaatst op de dakbedekking, gescheiden 
door rubbergranulaat stroken. Maar toen het werk gereed was, 
kwamen er al snel lekkagemeldingen, vooral zichtbaar in de 
eerder genoemde lichtspotjes in de hal daaronder.
Na diverse pogingen om de lekkages te herstellen – wat niet tot 
het gewenste resultaat leidde – werd besloten om de gehele tuin 
toch maar weer te verwijderen. Al tijdens deze werkzaamheden 
werden diverse beschadigingen in de losliggende EPDM-toplaag 
geconstateerd: kleine en grote beschadigingen. Ook werd bij 
diverse insnijdingen duidelijk dat er veel vocht in de constructie 
was gekomen.
Gekozen werd voor een algehele dakrenovatie en in de nieuwe 
situatie een omgekeerd daksysteem aan te brengen, gedeeltelijk 
met de bestaande geëxtrudeerde polystyreen isolatieplaten. 
Tussen de elektraleidingen werden gebitumineerde perlietplaten 
gelegd, 20 millimeter dik, met een volledig verkleefde laag 
gebitumineerd polyestermat en een nieuwe toplaag van zelfkle-
vende EPDM/SBS bedekking. Alle doorvoeringen werden 
vernieuwd en de isolatieplaten aangebracht met onder de rails 
voor het kunstwerk een zwaardere persing isolatieplaat. Na het 
dakvlak ongeveer 48 uur onder water te hebben gezet werden 
het kunstwerk en de daktuin weer aangebracht.
Na veel ergernis, besprekingen en kosten rijden de koeien nu 
alweer diverse jaren rondjes op een nog steeds dicht dak. 
Conclusie: alweer een wijze les. Stem alles van tevoren goed af, 
geef één partij de opdracht, coördinatie én uitvoering, en zet 
koeien alstublieft alleen op een dak met gras (!).

Cees van Loenen,
technisch directeur Mastum Daksystemen

het respect van de mens voor het groen om hem heen is feitelijk al aan  
het afnemen sinds adam en eva uit het Paradijs werden verdreven


